
Nou jutjat de violència contra la dona 

La justícia és un dels pilars fonamentals de la nostra societat, i garantir la seua eficàcia és una 

responsabilitat que ens involucra a totes i a tots. En aquest sentit, la situació del Jutjat de 

Violència contra la Dona de Vila-real és un exemple clar de la necessitat urgent de més recursos 

per a combatre la violència masclista de manera efectiva. No podem permetre que les víctimes 

es troben amb una justícia desbordada, col·lapsada i incapaç de donar resposta ràpida i eficient 

a la seua situació. 

Des de l'Ajuntament de Vila-real portem anys insistint en la necessitat d’un segon jutge o 

jutgessa per a aquest jutjat. No és una petició arbitrària, sinó una exigència basada en dades 

objectives i en la realitat que viuen cada dia les persones que treballen en l'Administració de 

Justícia. El nostre jutjat ha arribat a ser el segon més col·lapsat de tot el país, una situació que 

ara pot empitjorar encara més amb l’entrada en vigor de la nova Llei 1/2025, que amplia les 

competències dels jutjats de violència contra la dona per a assumir també els delictes de 

violència sexual. 

Per això, és una molt bona notícia que el Govern central haja traslladat ja al Consell General del 

Poder Judicial la proposta per a augmentar les places de jutges i magistrats de violència contra 

la dona, incloent-hi el reforç del jutjat de Vila-real. Un pas més en la direcció correcta, però no 

ens podem conformar. Necessitem que aquesta mesura es concrete com més prompte millor, 

perquè cada dia que passa sense els recursos necessaris, és un dia en què una víctima pot veure’s 

desemparada. 

Vull recordar que aquesta reivindicació no és nova. Al novembre de 2023, el Ple de l'Ajuntament 

de Vila-real va aprovar per unanimitat una moció en aquest sentit, presentada pel grup 

municipal Compromís. La magistrada degana dels jutjats de Vila-real, Marisa Llambés, ja va 

advertir en el seu moment del col·lapse que patia aquest jutjat i de les conseqüències que això 

comportava. Des de l’Ajuntament, hem estat al costat d’aquesta reivindicació, traslladant-la tant 

a la Generalitat Valenciana com al Govern central. 

Recentment, vaig tindre l’oportunitat de compartir aquesta preocupació amb la consellera de 

Justícia, Nuria Martínez, durant la seua visita al Palau de Justícia de Vila-real. Una visita en què, 

a més, vam poder comprovar com l’adequació de l’última planta de la seu judicial ens permet 

disposar d’espai suficient per a acollir nous serveis de l’Administració de Justícia. No sols hem 

de garantir un segon jutge per a violència contra la dona, sinó que també hem de reprendre 

altres reivindicacions històriques, com la creació d’un jutjat penal, un altre de social i un 

destacament fix de la Fiscalia. 

El govern de l’Ajuntament de Vila-real té un compromís ferm i inqüestionable en la lluita contra 

la violència de gènere i en la defensa de la igualtat entre dones i homes. No és una qüestió de 

voluntat, sinó d’una necessitat urgent que afecta la vida de moltes dones que han de trobar en 

les institucions el suport necessari per a eixir d’una situació d’abús i violència. La igualtat no és 

només un principi abstracte, és una realitat que s’ha de construir amb polítiques decidides i amb 

recursos suficients per a garantir-la. 

Per això, des de l’Ajuntament de Vila-real, a través de la Regidoria d’Igualtat, desenvolupem una 

tasca transversal en la lluita contra la violència masclista i el foment de la igualtat. Treballem de 

la mà dels cossos i forces de seguretat de l’Estat per a garantir l’atenció a les víctimes; en 

col·laboració amb associacions, institucions, centres educatius i societat civil incidim en la 

conscienciació sobre la importància d’una societat lliure de violència. Però tot aquest esforç 



queda coix si la justícia no compta amb els mitjans necessaris per a garantir la protecció i la 

seguretat de les víctimes. 

Lluitar contra la violència de gènere és una responsabilitat col·lectiva. No és només una qüestió 

de les administracions, sinó de tota la societat. No podem mirar cap a un altre costat davant 

aquesta realitat. Per això, des del govern progressista de Vila-real continuarem insistint perquè 

la justícia tinga els recursos necessaris per a fer la seua tasca de manera efectiva. La creació 

d’una nova plaça de jutge o jutgessa de violència contra la dona és una necessitat inajornable, i 

no ens detindrem fins a aconseguir-la. 

La justícia ha de ser ràpida, eficaç i propera, i per a això cal que les administracions treballen de 

manera coordinada i decidida per a garantir-ho. Nosaltres, des de Vila-real, continuarem insistint 

i lluitant perquè així siga. 

 


